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 شواهد کاملا نشان می دهد که مشکل مجلس به ویژه آقای 
قالیباف از جای دیگری است و از آقای ظریف نیست. چرا که در 
مورد آقای ظریف، مجلس و آقای قالیباف با این قصه کنار آمدند 
و مساله به سمت حل می رفت. دولت هم یک لایحه داده بود و 
شنیده می شود مسئولان عالی نظام هم با حضور آقای ظریف 
در دولت مشکلی نداشتند و قرار بود که از حضور ایشان استفاده 
بشود. اما متاسفانه در این میان مقداری برخوردها غیر اخلاقی 
شد و احساس این است که حضور آقای ظریف در دولت به پاشنه 
آشیل تبدیل شده که بر اساس آن می خواهند پزشکیان را در تنگنا 
بگذارند. معاون آقای قالیباف یعنی آقای نیکزاد در یک برنامه 
تلویزیونی خیلی تندروی کردند و روی نکاتی دست گذاشتند 
که همه می دانیم چه علتی دارد. لذا به نظر می آید که برخی از 
مجلسی ها مقداری با دولت ترشرویی می کنند ولی  ای کاش که 
مسائل صریح گفته می شد و می گفتند مشکل شان چیست و از 
گر  کجا بیشتر ناراحت شده اند تا مردم هم در جریان قرار بگیرند که ا
در انتصابات درون دولت واقعا یک مقامی جابه جا شده و مشکلی 
نداشته، همه کار آقای قالیباف و دوستانشان را تایید خواهند کرد. 
نباید فراموش کنند که آقای پزشکیان در نهایت پاسخگوی همین 
گر مدیرانی  مجلس و دیوان محاسبات خواهد بود. بنابراین ا
از قبل بودند یا هستند که عملکردشان جای سوال دارد و آقای 
دکتر پزشکیان احساس می کند نمی تواند پاسخگوی کارکرد آنها 
باشد، طبیعی است که حق دولت است و قانون اجازه می دهد که 
گر مسائل  رئیس جمهور دست به تغییرات بزند. به نظر می رسد که ا
مقداری شفاف تر و صریح تر باز شود و نقاط اصلی مشکل گشوده 
شود، آن وقت کسی توجهی به فرمایشات برخی از مجلسیان 
از جمله خود آقای دکتر قالیباف نخواهد کرد. ضمن اینکه یک 
نکته را هم فراموش نکنند؛ درست است که به لحاظ قانونی بحث 
انتصاب آقای ظریف ان قلت هایی را با خود به همراه داشته و 
گر مرحوم رئیسی رییس دولت بود و چنین اتفاقی  هرچند احتمالا ا
افتاده بود، مجلس به جای انگشت گذاشتن روی آن سعی در حل 
و فصل آن داشت ولی به هر حال ممکن است فکر کنند که این 
نقطه ضعف دولت است. اما از سوی کسانی که به آقای پزشکیان 
کثریت رای دهندگان را تشکیل می دهند و از حامیان  رای دادند و ا
اجتماعی آقای قالیباف هم هستند، حضور آقای ظریف را نقطه 
قوت دولت می دانند. انتظار هم این بودکه آقای ظریف به عنوان 
فردی که بین مردم محبوبیت دارد کنار دولت باشد و بتوانند از 
افکار و نظرات وی استفاده کنند. البته تعهد آقای ظریف به منافع 
و مسائل اصلی نظام هم بر کسی پوشیده نیست. حالا در گذشته 
به هر حال اختلاف نظرهایی در بحث برجام و... بوده، اما الان کلا 
شکل مسائل تغییر کرده و لازم نیست ما در هشت سال نه سال 
پیش زندگی کنیم. مهم آن است که واقعاً افراد آیا متعهد به نظام و 
دلسوز مملکت هستند؟ این نکته مهمی است که به نظر می رسد 
گر بخواهند از این زاویه  جامعه به آقای ظریف حسن ظن دارد و ا
زیاد سربه سر دولت بگذارند جامعه هم عکس العمل خودش را به 
شکل های مختلف خواهد داشت. به هر حال الان شرایطی نیست 
که صداها خوب شنیده شود و به گوش آنها برسد و بفهمند که 
نبض جامعه چگونه می زند. متاسفانه این صداها نمی رسد و افراد 
به اشتباه می افتند و فکر می کنند که صدایی وجود نداره در حالی 
گر واقعا جای وزن کشی بین  که صداهایی وجود دارد. به هر حال ا
محبوبیت آقای قالیباف و آقای ظریف باشد قطعا آقای قالیباف 
برنده داستان نیست و بهتر است که مقداری با آن چیزی که مردم 

رای دادند و تمایل نشون دادند بیشتر همراهی کنند. 

 قالیباف-ظریف؛ وزن کشی محبوبیت
سخــن روز

 اظهار امید در احکام 
استاندارها

در احکام انتصاب بهمن نوری استاندار 
یگانه  امامی  مسعود  شمالی،  خراسان 
استاندار اردبیل، جعفر مردانی استاندار 
محمدجواد  بختیاری،  و  چهارمحال 
محسن  سمنان،  استاندار  کولیوند 
کرمی  احمد  و  زنجان  استاندار  صادقی 
استاندار ایلام که به امضای دکتر مسعود 
پزشکیان رئیس جمهوری اسلامی ایران 
رسیده، تصریح شده است: امید است با 
اتکال به خداوند متعال و در چارچوب 
 ، قانون اساسی، اهداف سند چشم انداز
معظم  مقام  مصوب  کلی  سیاست های 
رعایت  و  برنامه هفتم پیشرفت  رهبری، 
»وفاق  دولت  کارگزاران  اخلاقی  منشور 
تمامی  از  بهینه  استفاده  با  ملی« 
ظرفیت های استان به خصوص جوانان 
فراهم  به  نسبت  متخصص  و  مومن 
رشد  و  ولید  جهش  بسترهای  نمودن 
اشتغال، جذب سرمایه گذاری و گسترش 
ارتقای  نیز  و  اقتصادی  زیرساخت های 
کید بر مزیت های استان  نظم و امنیت با تا

مجدانه اهتمام ورزید.

پیام فرمانده کل سپاه
سردار حسین سلامی فرمانده کل سپاه 
پاسداران شهادت سردار کیومرث )هاشم( 
پورهاشمی را طی پیامی تسلیت گفت. متن 
نَ الْمُؤْمِنِینَ  ح زیر است: مِّ این پیام به شر
رِجَالٌ صَدَقُوا مَا عَاهَدُوا ا... عَلَیْهِۖ  فَمِنْهُم 
لُوا  ۖ  وَمَا بَدَّ ن یَنتَظِرُ ن قَضَیٰ نَحْبَهُ وَمِنْهُم مَّ مَّ
تَبْدِیلًا. با شکست های راهبردی رژیم جلاد 
و گرگ صفت صهیونیستی در جبهه های 
غزه و لبنان و عدم دستیابی به اهداف پلید 
و شیطانی اردوگاه سلطه و صهیونیست 
برابر جبهه مقاومت اسلامی، تروریست های 
تکفیری تحت فرماندهی و هدایت شکست 
جنوب  و  غزه  در  نبرد  میدان  خوردگان 
لبنان، از روزهای گذشته بار دیگر حملات 
وحشیانه به سوریه را در دستور کار خود قرار 
داده اند که با پاسخ های ارتش و نیروهای 

مردمی این کشور مواجه شدند. 

 گفت وگوی قالیباف با نبیه بری
مجلس  رئیس  قالیباف،  محمدباقر 
شورای اسلامی و نبیه بری رئیس مجلس 
درخصوص  نظر  تبادل  به منظور  لبنان 
برقراری  از  پس  لبنان  وضعیت  آخرین 
آتش بس، به صورت تلفنی گفت وگو کردند. 
این  در  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
گفت وگوی تلفنی، ضمن ابراز خرسندی از 
توقف جنگ در لبنان، خطاب به همتای 
گفت: »نقش جنابعالی در  لبنانی خود، 
تحقق آتش بس بیش از همه بود، همچنین 
تدبیر  و  درایت  سخت،  شرایط  این  در 
کمترین  کار در  جنابعالی باعث شد این 
زمان و با دقت انجام شود«. قالیباف با 
کید بر مواضع قبلی خود درباره لبنان،  تأ
ایران  اسلامی  »جمهوری  کرد:  بیان 
پشتیبان دولت، مجلس، مردم و مقاومت 
لبنان است. نگرانی از نقض آتش بس توسط 
رژیم صهیونیستی است که باید مراقب بود 
تا نقض این توافق توسط آن ها به یک امر 

عادی تبدیل نشود«.

پزشکیان در شریف
تشکل های  پیگیری های  پیرو 
دانشجویی دانشگاه صنعتی شریف اعم از 
نامه ریاست دانشگاه به جناب دکتر مسعود 
دانشگاه  این   ، رئیس جمهور پزشکیان، 
به  مناسبت روز دانشجو، میزبان ریاست 
محترم جمهور خواهد بود تا بدین ترتیب 
سومین حضور رئیس جمهور در دانشگاه 
صنعتی شریف طی دهه اخیر رقم بخورد. به 
گفته این دانشجو هنوز زمان دقیق حضور 
مسعود پزشکیان رئیس جمهور در دانشگاه 
شریف اعلام نشده است، اما مکان حضور 
ایشان در این دانشگاه از سوی دفتر ریاست 

جمهوری قطعی شد.

  بازداشت 2 عضو شورا 
در خرم آباد

و  عمومی  دادستان  حسنوند،  علی 
به  اشاره  با  لرستان  استان  مرکز  انقلاب 
گفت:  شهر  شورای  اعضای  دستگیری 
در راستای مبارزه با مفاسد اقتصادی ۲ 
عضو شورای شهر و شهردار یکی از مناطق 
شدند.  دستگیر  خرم آباد  شهرستان 
دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان 
لرستان ادامه داد: دستگیری افراد فوق 
کارکنان  ۲ نفر از  در ادامه پرونده ارتشا 
شهرداری خرم آباد در هفته گذشته بود. وی 
کید بر برخورد قاطع دستگاه قضائی با  با تا
مفسدان، افزود: دستگاه قضائی استان در 
مسیر مبارزه با هرگونه فساد، با هیچ فرد یا 
گروهی مماشات نخواهد کرد و با متخلفان 
برخورد قانونی و قاطع صورت خواهد گرفت. 
لازم به ذکر است هفته گذشته دادستان 
عمومی و انقلاب مرکز استان از دستگیری ۲ 
نفر از کارمندان شهرداری خرم آباد در رابطه 

با پرونده ارتشا خبر داده بود. 

  احمد شیرزاد
 فعال سیاسی اصلاح طلب

خبــــر
 شهرام دبیری: 

دولت و مجلس نیاز به همدلی و اتحاد دارند
آرمان ملی: معاون پارلمانی رئیس جمهور در نشست معاونان 
امور مجلس وزارتخانه ها و دستگاه های اجرایی با محمدباقر 
قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی با تبریک روز مجلس و 
گرامیداشت هفته بسیج، اظهارکرد: این نشست برای هماهنگی 
بیشتر معاونان پارلمانی تشکیل شده است؛ چرا که ما در یک 
برهه زمانی خاص قرار گرفته ایم. بعد از حضور و مشارکت مردم 
در انتخابات ریاست جمهوری که باعث ناامیدی دشمن شد، 
آنها به دنبال ایجاد فاصله بین دولت و ملت رفتند تا دولت نتواند 
کارآمدی داشته باشد. رژیم صهیونیستی نمی خواهد ما در داخل 
کشور متحد و در سطح بین المللی فعال باشیم و می خواهند القا 
کنند که مردم پشتوانه نظام نیستند؛ بنابراین ما بیشتر از هر زمانی 
به اتحاد و همدلی نیاز داریم. شهرام دبیری با قدردانی از رئیس 
مجلس برای مدیریت مدبرانه مجلس و همراهی و همدلی مجلس 
با دولت، افزود: ما در جریان معرفی کابینه با رای اعتماد استثنایی 
و رای بالای نمایندگان مواجه شدیم که سنگ بنای خوبی برای 
وفاق و همدلی بود. نشانه دیگر این همدلی تصویب کلیات بودجه 
کید کرد:  بود که ما از نمایندگان به این خاطر تشکر می کنیم. وی تا
دولت و مجلس برای خدمت به مردم باید با هم کار کنند. مبنای 
کار ما قانون است، اما ذیل قانون، تعامل و همفکری موثر است. 
 ، معاون پارلمانی رئیس جمهور همچنین افزود: رئیس جمهور
کید  گاه است و ایشان تا فرزند مجلس است و از مسائل مردم کاملاً آ
فراوان دارند که همدلی و اتحاد بیشتری با مجلس داشته باشیم 
و با آنکه توصیه رهبری است که نمایندگان در امور اجرایی و عزل و 
نصب ها دخالتی نداشته باشند، با این حال رئیس جمهور دستور 
دادند از نمایندگان هر استان در مسائل مختلف از جمله انتخاب 
استاندار نظرخواهی و از نظر مشورتی نمایندگان استفاده شود که 
این موضوع نشانه تعامل متقابل دولت با نمایندگان است. وی 
خاطر نشان کرد: نتیجه تعامل دولت و مجلس خدمت بیشتر به 
که از  مردم است و مردم از چنین همدلی خوشحال می شوند؛ چرا
اختلاف و دودستگی برخی مسئولان درگذشته خسته شده اند و 
توقع رفع مشکلات را دارند. هرچه تعامل بیشتر باشد نتیجه کار به 
نفع مردم مطلوب تر است. بنده هم به معاونان پارلمانی توصیه 
کرده ام که با نمایندگان تعاملی بیش از گذشته داشته باشند. 
سامانه هایی هم در حال طراحی است که به این فرآیندها کمک 
کند. معاون رئیس جمهور در پایان گفت: وظیفه ما خدمت به مردم 
است. ان شاءا... دست به دست هم بدهیم تا نتیجه همکاری 
دولت و مجلس آن باشد که مردم رضایت بیشتری داشته باشند و 

مشکلات مردم کمتر شود.

رئیس مجلس  آرمان ملی:     
از  انرژی  موضوع  اینکه  بیان  با 
و  بوده  ح  مطر کنون  تا  ۸۰ دهه 
حل  به  اساسی  به طور  هیچگاه 
آن نپرداخته ایم، خاطرنشان کرد: 
عدم فهم و درک مشترک در این 
دولت  و  مجلس  سوی  از  حوزه 
باعث اختلال می شود. محمدباقر 
کید بر ضرورت  قالیباف در ادامه با تأ
حل و فصل اشکالات نهادی برای 
خطاب  نظام،  کارآمدی  ارتقای 
و  نهادها  پارلمانی  معاونان  به 
دستگاه های مختلف، عنوان کرد: 
نقش شما در حوزه تصمیم سازی 
است  کسانی  و  من  از  کلیدی تر 
که  که تصمیم گیری می کنیم چرا 
تصمیم گیری  از  تصمیم سازی 
مقننه  قوه  رئیس  است.  مهم تر 
کشور  در  گره گشایی  و  پیشرفت 
گرو همکاری، هماهنگی و  را در 
عملکرد سیستمی توأم با محبت 
گذشت دانست و افزود: نکته  و 
قابل توجه این است که در امور و 
مسائل مختلف باید پیشگیری را 
بر پیگیری ارجح بدانیم و اقدامات 
پیشینی نسبت به پسینی اولویت 
در  مجلس  رئیس  باشد.  داشته 
ادامه بر ضرورت روابط دو طرفه 
کید کرد  میان دولت و مجلس تأ
و افزود: برای حل مشکلات لازم 
داشته  سیستمی  رفتار  است 
باشیم و مشکلات محلی را نیز در 
این قالب ببینیم. همواره گفته ام 
باید مشکلات را به عنوان مسأله 
شناسایی کنیم تا بتوانیم آنها را حل 
کنیم نه اینکه مشکلات را از جایی 
کنیم و در  به جای دیگر منتقل 
صدد حل آنها برنیاییم. وی با اشاره 
به زمانی که قصد احداث بزرگراه 
امام علی)ع( را در دوران شهرداری 
تهران داشت با بیان اینکه این 
پروژه در وضعیتی بود که بیش از 
۳۰ سال معطل مانده بود، یادآور 
شد: شرایط این بزرگراه به گونه ای 
بود که برای آنکه ارتباط میان دو 
طرف بزرگراه برقرار باشد و مردم به 
زحمت نیفتند، باید ۶۳ پل روی 
آن ساخته می شد و زمین  زیادی 

کار  که  می شد  داده  اختصاص 
راحتی نبود، لذا برای اینکه این کار 
مثل ۳۰ سال گذشته آن، اساسا آغاز 
نشود دلایل زیادی وجود داشت، 
اما توانستیم با کار سیستمی این 
 ۳۵ و  ببریم  پیش  را  مهم  پروژه 
کیلومتر بزرگراه را با ۱۴ لاین و عمق 
۶ کیلومتر احداث کنیم. قالیباف 
همچنین سامانه ۱۱۰ را یک نمونه 
حل  برای  پلتفرم  ایجاد  از  مهم 
مشکلات مردم دانست که باعث 
روستاها  دورترین  از  مردم  شد 
بتوانند خدمات نیروی انتظامی را 
دریافت کنند و افزود: از این رو برای 
حل مشکلات نهادی می توانیم 
طریق  از  و  پیشگیرانه  نگاه  با 
راه اندازی سامانه ای، روند ارائه 
درخواست ها را به سامانه انتقال 
دهیم. رئیس مجلس در ادامه با 
بیان اینکه ما در مجلس مصمم 
هستیم تا زمینه راه اندازی سامانه 
ارتباط نمایندگان و دستگاه ها و 
نهادها را فراهم کنیم، گفت: این 
دستگاه ها  برای  نباید  سامانه 
گانه تعبیه شود بلکه  به صورت جدا
باید در قالب یک پلتفرم مشترک 
باشد و همه دستگاه ها و نهادها 
کار را دنبال کنند تا   ، از آن مسیر
از این طریق تذکرات نمایندگان 
به صورت سیستمی در آن ثبت و 
تقسیم بندی شود که باعث حل 
وی  می شود.  مشکلات  دقیق تر 
کید بر اینکه ما نباید  همچنین با تأ
اجازه دهیم موضوعات فردی و 
اصلی  موضوعات  روی  جناحی 
سایه  پیشرفت،  رویکرد  با  کشور 
بیندازد، عنوان کرد: امروز دشمن 

به صورت مستمر در حال دنبال 
کردن فشارهای خود بر کشور است 
کنیم.  مقابله  آنها  با  باید  ما  لذا 
اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
مبنای  اینکه  بیان  با  ادامه  در 
برنامه  قانون  را  وفاق  و  همدلی 
سیاست های  و  پیشرفت  هفتم 
کلان کشور می دانیم، خاطرنشان 
کرد: مبنای نظم ما نیز باید قانون 
قضاوت  ما  همه  میان  که  باشد 
می کند. پایان اجرای قانون برنامه 
همزمان با پایان این دوره از دولت 
و مجلس است لذا نباید سرنوشت 
برنامه ها  سایر  سرنوشت  به  آن 
جبران  باید  حتی  و  شود  دچار 
گذشته را نیز در جریان  ایرادات 
اجرای احکام این برنامه داشته 
باشیم. محمدباقر قالیباف رئیس 
مجلس شورای اسلامی و نبیه بری 
رئیس مجلس لبنان امروز شنبه 
)۱۰ آذرماه ۱۴۰۳( به همنظور تبادل 
آخرین وضعیت  نظر درخصوص 
آتش بس،  برقراری  از  پس  لبنان 
کردند.  گفت وگو  به صورت تلفنی 
اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
گفت وگوی تلفنی، ضمن  در این 
ابراز خرسندی از توقف جنگ در 
لبنان، خطاب به همتای لبنانی 
در  جنابعالی  نقش  گفت:  خود، 
تحقق آتش بس بیش از همه بود؛ 
همچنین در این شرایط سخت، 
درایت و تدبیر جنابعالی باعث شد 
این کار در کمترین زمان و با دقت 
بر  کید  تأ با  قالیباف  انجام شود. 
مواضع قبلی خود درباره لبنان، 
بیان کرد: جمهوری اسلامی ایران 
پشتیبان دولت، مجلس، مردم و 

مقاومت لبنان است. وی توجه 
به دو نکته در این مقطع زمانی را 
ضروری دانست و افزود: نکته اول 
مربوط به نقض آتش بس توسط 
باید  که  است  صهیونیستی  رژیم 
مراقب بود تا نقض این توافق توسط 
آن ها به یک امر عادی تبدیل نشود. 
رئیس مجلس شورای اسلامی در 
تشریح نکته دوم؛ نسبت به حرکت 
گروه های تکفیری در حلب هشدار 
داد و گفت: تحرکات این گروه تحت 
پشتیبانی رژیم صهیونیستی قرار 
کشورها  برخی  با حمایت  و  دارد 
که  زده اند  کارها  این  به  دست 
باید مراقب آن ها باشیم. قالیباف 
گروه های  اقدامات  کرد:  تصریح 
بر  سوریه  در  تکفیری  تروریستی 
کشورهای لبنان، عراق، سوریه و 
مقاومت  محور  کشورهای  دیگر 
تاثیر می گذارد، در این شرایط باید با 
جدیّت و هماهنگی از شرایط منطقه 
مراقبت کنیم.  نبیه بری: جمهوری 
اسلامی ایران در ارائه کمک های 
مهمی  نقش  لبنان  به  بی دریغ 
داشتنبیه بری، رئیس مجلس لبنان 
نیز در ادامه این گفت وگوی تلفنی 
ضمن تقدیر از حمایت های دکتر 
قالیباف، گفت: جمهوری اسلامی 
ایران در ارائه کمک های بی دریغ به 
لبنان نقش مهمی داشت و واقعیت 
این است که یک درنده وحشی به 
نام رژیم صهیونیستی قصد داشت 
کل منطقه و مقدرات آن را علاوه بر 
لبنان ببلعد. رئیس مجلس لبنان 
ادامه داد: با کمک های شما، موفق 
شدیم جلوی این درنده وحشی 
را بگیریم. در حال حاضر جنوب 
ضاحیه  و  بقاع  مناطق  لبنان؛ 
قرار  خوبی  وضعیت  در  جنوبی، 
روزی  از  افزود:  بری  نبیه  دارند. 
کردیم پناهجوبان  که درخواست 
به مناطق جنوبی برگردند، روند 
بازگشت یک میلیون و ۳۰۰ هزاز نفر 
از پناهجویان رقم خورده است. 
وی افزود: مایل هستم از شخص 
جمهوری  مسئولان  جنابعالی، 
اسلامی و در صدر آن ها از مقام 

معظم رهبری تقدیر و تشکر کنم.

رئیس مجلس: 

 نباید اجازه دهیم مسائل فردی و جناحی روی موضوعات اصلی سایه بیندازد
  تاثیر اتباع 

در بافت جمعیتی 

تشخیص  مجمع  عضو  یک   
مصلحت نظام در جریان حضور 
بیان  با  احوال  ثبت  سازمان  در 
این که »اطلاعات جمعیتی نقش 
موثری در تنظیم گری سیاست های 
کشور دارد«، گفت: هرچه داده ها 
بهتر  حکمرانی  باشد  دقیق تر 
خواهد بود و به عبارتی امروز دنیای 
محسن  داده هاست.  حکمرانی 
رضایی اظهارکرد: عوامل فرهنگی و 
سبک زندگی در وضعیت جمعیت 
بسیار اهمیت دارد، برای فقدان 
در  جمعیتی  بحران  با  مواجهه 
آینده باید در آموزش و پرورش در 
زندگی،  سبک  آموزه های  زمینه 
اساسی  فکری  ملی،  و  مذهبی 
شود و برنامه ریزی جامعی صورت 
پذیرد. مسئله دیگر مهاجرت اتباع 
که در بافت  کشور بوده است  به 
با  وی  است.  تاثیرگذار  جمعیتی 
کشور  جمعیتی  قوانین  به  اشاره 
یادآور شد: نوشتن صرف قانون 
عام، مفید فایده نیست، در حوزه 
خاص  قوانین  به  نیاز  جمعیت 

داریم. 

خودکفایی در ساخت ناو 
ناوشکن و زیردریایی 

 نظر شورا 
محدود به قانون است

 رئیس ستاد و معاون هماهنگ 
زمینه  در  گفت:  ارتش،  کننده 
و  ناوشکن  ناو،  انواع  ساخت 
زیردریایی و تجهیزات مورد نیاز 
و همه  به خودکفایی رسیده ایم 
تجهیزات و تمام سلاح ها و مهمات 
هوشمند در این حوزه تولید داخل 
است. امیر دریادار سیاری با اشاره 
به اهمیت توسعه دریامحور کشور 
اذعان کرد: سیاست های توسعه 
معظم  مقام  توسط  دریامحور 
رهبری مشخص و از طریق مجمع 
شده  ابلاغ  مصلحت  تشخیص 
است. همه مسئولان مرتبط باید 
در راستای توسعه دریامحور پای 
کار بیایند. وی افزود: سیاست های 
توسعه دریا محور را باید دنبال کرد 
و انجام این مهم نیازمند امنیت و 
اقتدار دریایی است و امروز نیروی 
دریایی راهبردی ارتش این آمادگی 
را دارد که امنیت لازم برای توسعه 

اقتصاد را برقرار کند. 

شورای  پژوهشکده  رئیس 
تحولات  به  اشاره  با  نگهبان 
به  احترام  اهمیت  به  منطقه ای، 
این ارزش ها حتی در نظم جهانی 
کرد و افزود: ما نمی توانیم  اشاره 
را  کشور  یک  اساسی  قانون 
کشور دیگری  کرده و در  برداشت 
اجرا کنیم. هر جامعه ای چارچوب 
و ارزش های خاص خود را دارد. 
گفت: نقش  کدخدایی  عباسعلی 
شورای نگهبان را در تطبیق قوانین 
کرد  و نظارت بر انتخابات تشریح 
و گفت: نظرات شورای نگهبان در 
بررسی صلاحیت داوطلبان محدود 
به وظایف قانونی است و نباید به 
داده  تعمیم  مسئولیت ها  سایر 
نگهبان  شورای  نقش  وی  شود. 
را حیاتی  انتخابات  بر  در نظارت 
گزارش ها  و توضیح داد:  دانست 
و اطلاعات مختلفی در خصوص 
صلاحیت داوطلبان به شورا ارسال 
می شود و نهایتاً با رأی گیری اعضا 

تصمیم گیری می شود. 

کرات را بررسی می کند  »آرمان ملی«  روند مذا

ایران و  اروپا در گذرگاه هسته ای 

 آرمان ملی- سیاوش پورعلی:  ایران و 
تروئیکای اروپایی در واپسین روزهای حضور 
چارچوب  در  سفید  کاخ  در  دموکرات ها 
کرات هسته ای دورمیز جمع شدند تا  مذا
در ادامه بتوانند به نقاط مشترکی دست 
کنند. شاید با حضور دونالد ترامپ،  پیدا 
رئیس جمهور جنجالی ایالات متحده آمریکا 
در  کند.  تغییر  بین المللی  معادلات  برخی 
در  ترامپ  حضور  نخست  دوره  تجربه 
واشنگتن دی سی مشاهده کردیم که او نه با 
جمهوری اسلامی توانست به دیالوگ مشترکی 
مناسبی  ادبیات  اروپایی ها  با  نه  و  برسد 
آلمان  ایران، فرانسه،  داشت. روز جمعه، 
کرات در حوزه  و انگلستان دور جدید مذا
ابهامات هسته ای را در ژنو آغاز کردند. باتوجه 
کنش  به رخدادهای سال های اخیر و به ویژه وا
این کشورها به ناآرامی های داخلی سال ۱۴۰۱، 
روابط دوطرف را باید در قله اختلافات توصیف 
کنیم. در ادامه این گزارش با یکی از تحلیلگران 
گفت وگو کرده ایم. منصور حقیقت پور در این 
گر ایران در دوره قاجار  مورد معتقد است ا
دکترین دفاعی خود را متناسب با رخ دادهای 
کنون مورد نقد تاریخ قرار  روز تغییر می داد ا
نمی گرفت. در ادامه این گفت وگو را می خوانید. 

  تغییر دکترین دفاعی 
 منصور حقیقت پور، عضو سابق کمیسیون 
و  مجلس  سیاست خارجه  و  ملی  امنیت 
تحلیلگرا مسایل بین المللی در پاسخ به اینکه 
نشست روز جمعه را چگونه ارزیابی می کند، 
کره  به  خبرنگار »آرمان ملی« می گوید:  »مذا
همواره خوب است و ایران نشان داده که با 
همه کشورها به غیر از اسرائیل دورمیز گفت وگو 
می نشیند، چون برطرف  کردن چالش های 
کره می تواند بهترین راه  طرفین از راه مذا
کرات به  ممکن باشد. در دور اول این مذا
به  هنوز  و  شده  پرداخته  کلی  بحث های 
نتیجه  به نظرم  نرسیده اند.  قطعی  نتیجه 
اینجا مهم نیست، اینکه اراده گفت وگو بین 
گر  طرفین وجود دارد اهمیت بیشتری دارد. ا
ذهنیت منفی وجود دارد نیاز است از بین 
برود. تهران باید تلاش کند تا سوءتفاهم ها 
در مورد نقش ایران در جنگ کی یف- مسکو 
برداشته شود زیرا دلیلی برای حضور ایران در 

این نبرد نیست. اروپایی ها نشان داده اند 
که ابزار دست آمریکا و گاهی هم ابزار دست 
صهیونیست ها هستند. ایران باید تلاش کند 
تا به آنها بفهماند تفکرشان با سیاه نمایی 
نسبت به ما شکل گرفته است. حضور دوباره 
ترامپ در راس ایالات متحده آمریکا، تحقیری 
دوباره برای اروپایی ها به همراه خواهد داشت. 
کرات  تروئیکای اروپا باید در این دور مذا
تغییر کنند و در ادامه روابط متعهدی با ایران 
داشته باشند. تجربه نشان داده با زبان تهدید 
گفت وگو  و تحریم نمی توانند با ایران وارد 
کرات  شوند. احساس می کنم این دور مذا
باشد.  روابط  برای شفافیت  شروع خوبی 
»این تحلیلگر در همین مورد و با اشاره به 
اینکه تغییر دکترین هسته ای به نوعی حق 
ایران است و برای افزایش قدرت تدافعی خود 
باید در این مسیر قدم برداریم، تصریح کرد: 
»هر کشوری می تواند دکترین دفاعی خود را 
باتوجه به وضعیت جغرافیایی و تسهیلاتی 
که دشمنانش در اختیار دارند تغییر دهد. ما 
کنون با دکترین صد سال قبل  نمی توانیم ا
در قبال تهدیدها زندگی کنیم. تهدیدها هر 
روز تغییر چهره می دهند و ما هم باید توان 
دفاعی خودمان را متناسب با وضعیت جدید 
به روزرسانی کنیم. هنگامی که اسرائیل در 
یک ثانیه حمله پیجری را انجام داد، نشان 
می دهد ما هم به همان اندازه باید توان دفاعی 
خودمان را افزایش دهیم. این حق ماست و 
گر این کار را نکنیم آینده ما را محکوم می کند.  ا
دفاعی  وضعیت  ما  کنون  ا که  همانطوری 
قاجارها را مورد نقد قرار می دهیم چون از 
ظرفیت های خودمان استفاده نکردیم و در 
ادامه قسمت هایی از وطن را از دست دادیم.«

 گفت وگوها ادامه دارد
و  حقوقی  معاون  غریب آبادی،  کاظم   
بین الملل وزارت امورخارجه در مطلبی در 
شبکه اجتماعی ایکس در مورد این دیدار که 
با حضور او و مجید تخت روانچی و نمایندگان 
سه کشور اروپایی فرانسه، انگلیس و آلمان 
برگزار شد، نوشت: »دور دیگری از گفت وگوها 
با مدیران سیاسی فرانسه، آلمان و انگلیس 
برگزار شد. آخرین تحولات دوجانبه، منطقه ای 
و  هسته ای  مباحث  به ویژه  بین المللی،  و 

رفع تحریم، مورد بحث و ارزیابی قرار گرفت. 
خود  مردم  منافع  پیگیری  به  قاطعانه  ما 
متعهد هستیم و ترجیح ما مسیر گفت وگو و 
تعامل است. توافق شد که در آینده نزدیک 
 » یابد.  ادامه  دیپلماتیک  گفت وگوهای 
، با  همچنین دیپلمات های ارشد سه کشور
انتشار پیامی هماهنگ که در شبکه اجتماعی 
کردند: »مدیران  ایکس منتشر شد، اعلام 
سیاسی بریتانیا، فرانسه و آلمان روز جمعه در 
ژنو با همتای ایرانی خود آقای غریب آبادی 
دیدار کردند تا درباره برنامه هسته ای ایران و 
تحریم ها، مسائل دوجانبه و وضعیت منطقه 
گفت وگو کنند. ما توافق کردیم که گفت وگو های 

دیپلماتیک را در آینده نزدیک ادامه دهیم«.
  خوش بین نیستم

 سیدعباس عراقچی، وزیرامورخارجه روز 
پنجشنبه در جریان سفر به پرتغال در نشست 
گر  خبری لیسبون با ادبیات تهدیدآمیز گفت: »ا
غرب تهدید به اعمال مجدد همه تحریم های 
سازمان ملل متحد را ادامه دهد، احتمالا 
بحث هسته ای در داخل ایران به سمت در 
اختیار داشتن تسلیحات )هسته ای( گرایش 
پیدا خواهد کرد. تعامل ایران با غرب در مورد 
برنامه هسته ای تضمین شده نیست. در حال 
حاضر در ایران این بحث وجود دارد که شاید 
سیاست اشتباهی بوده است. ما هر کاری که 
آنها می خواستند انجام دادیم و وقتی نوبت 
آنها بود که تحریم ها را لغو کنند، در عمل اتفاقی 
گر کشورهای اروپایی در شورای امنیت  نیفتاد. ا
سازمان ملل تحریم ها را مجددا علیه ایران 
اعمال کنند، آن وقت همه در ایران متقاعد 
خواهند شد که بله، این دکترین اشتباه بوده 
گر این  است. « او در همین مورد ادامه داد:  »ا
اتفاق بیفتد، فکر می کنم همه متقاعد می شوند 
که ما در مسیر اشتباهی رفته ایم، بنابراین باید 
گر مکانیزم ماشه  مسیر را تغییر دهیم. معتقدم ا
اتفاق بیفتد، با بحران مواجه می شویم. دیدار 
کره کنندگان ایرانی و اروپایی در ژنو در روز  مذا
جمعه در حقیقت یک جلسه طوفان فکری 
است تا ببینیم آیا واقعا راهی برای خروج از 
وضعیت فعلی وجود دارد یا خیر. نسبت به این 
دیدار خوش بین نیستم چرا که مطمئن نیستم 

ایران با طرف درستی صحبت می کند یا نه.«

: تغییر دکترین حق جامعه ایران است        منصورحقیقت پور


